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Zusammenfassung 

In diesem Beitrag werden aktuelle Optionen für den Europäischen Verfassungsvertrag 
diskutiert. Es wird aufgezeigt, dass der Vertrag, obwohl er bereits bestehendes europäisches 
Verfassungsrecht kodifiziert, von großer Bedeutung ist, da er für die beteiligten Akteure, 
also die Mitgliedstaaten, die Gemeinschaften sowie deren Organe, die Europäische Union 
und natürlich nicht zuletzt die europäischen Bürger den aktuellen Bestand des europäischen 
Verfassungsrechts sichtbar vor Augen führt. Insofern sollte die Bewahrung der Essentialia 
des Verfassungsvertrages versucht werden. 

 

Abstract: The European Constitution: Quo Vadis 

From Treaty to Constitution –  Does Europe have a Constitution? 

A Legal Analysis  

This paper discusses the current options regarding the European Constitutional Treaty. It 
highlights that the Treaty –  although it only codifies already existing European 
constitutional law –  is, nevertheless, important. This importance stems from the fact that the 
Treaty makes the constitutional principles within it apparent to the European international 
organisations and their organs; that is, to the European Union, to the member states and to 
European citizens. Because of this quality, a strong appeal is made for the preservation of 
the quintessential elements of the Constitutional Treaty.  
 


